

[Text]

Organized crime has historically focused on gambling as a means of not only making money directly from gambling but in using it to set up various other enterprises through money laundering, some of them legitimate and some illegitimate. Our concern is that those types of industries will be encouraged to seek a foothold in Canada should this bill be passed.

What does the Attorney General of Ontario say should be done before this bill is passed? It is the Attorney General's view that the ordinary criminal law process, although somewhat condensed, ought to be set in motion; that there ought to be a full and complete analysis and social impact study, with consideration given to all of the potential social, economic and political ramifications which are likely to result from such legislative changes.

Secondly, there ought to be full and complete public disclosure, and the opportunity given to any interested or affected person, group or organization to respond to the proposed changes, whether we agree with their views or not.

In the light of that, I should like to file with the Clerk of the committee a collection of newspaper articles which, in our view, indicate that, at least in the Province of Ontario, there are large segments of the population pressing for a cutback in the existing law. They are seeking a royal commission into gambling. Whether we agree with their view or not, it is the submission of the Attorney General of Ontario that they have the right to be heard.

I shall simply file those newspaper articles with the Clerk, with particular reference to the first two or three. The first is entitled: "Mobs Battle for Casinos"; and the second refers to the opposition of the United Church to lotteries. The group of Canadian churches referred to comprise the Baptist Federation of Canada, the United Church, and the Salvation Church, a brief which was submitted to the Government of Canada, the Honourable Justice Minister Mr. Chrétien, to outlaw lotteries, and as well there are several other articles—all of which show that there is a large segment of the population which would be opposed to any further increases in gambling.

The third item that the Attorney General of Ontario would request is that there be a final assessment by the appropriate government officials, having regard to the input that would be obtained in Step 2.

Those are my respectful submissions, Madam Chairman.

The Chairman: Thank you, Mr. Morton. At this point the committee will continue "in camera" for the purpose of hearing Inspector Wilson's presentation.

The committee continued "in camera."

[Traduction]

Depuis toujours, le crime organisé s'intéresse au jeu, non seulement pour en tirer directement de l'argent, mais pour mettre sur pied diverses autres entreprises légitimes ou non, en utilisant de l'argent «blanchi». Nous craignons que ce type d'industrie ne soit encouragé à s'installer au Canada si le projet de loi était adopté.

Que préconise le procureur général de l'Ontario avant l'adoption du projet de loi? Il croit que le processus habituel du droit pénal, quelque peu accéléré, devrait être mis en branle; qu'il faudrait effectuer une analyse complète et en profondeur ainsi qu'une étude des conséquences sociales où l'on traiterait de toutes les ramifications sociales, économiques et politiques que pourraient entraîner de tels changements législatifs.

Deuxièmement, il faudrait que le public soit pleinement mis au courant des changements, et que tous les particuliers, groupes ou organismes intéressés ou visés puissent se manifester, peu importe que nous soyons d'accord ou non avec leurs points de vue.

Ceci dit, j'aimerais confier au greffier du Comité un recueil d'articles de journaux qui, à notre avis, indiquent qu'au moins en Ontario, d'importantes couches de la population insistent pour que la loi actuelle soit épurée. Ces personnes réclament la création d'une commission royale sur le jeu. Quelles que soient les motivations de ces gens, le procureur général de l'Ontario estime qu'ils ont droit de parole.

Je remettrai donc simplement ces articles de journaux au greffier, mais je vous signale que les deux ou trois premiers sont tout particulièrement intéressants. Le premier s'intitule: «*Mobs Battle for Casinos*»; le deuxième traite de l'opposition de l'Église Unie aux loteries. Le groupe d'églises canadiennes en question comprend la Fédération baptiste du Canada, l'Église Unie et l'Armée du salut. Il y a aussi un mémoire qui a été présenté au gouvernement du Canada, à l'honorable ministre de la Justice M. Chrétien, visant l'interdiction des loteries, ainsi que plusieurs autres articles dont tous prouvent qu'une importante partie de la population serait opposée à toute intensification du jeu.

En troisième lieu, le procureur général de l'Ontario recommande que les hauts fonctionnaires compétents effectuent une évaluation finale, en tenant compte de la participation qui serait obtenue à l'étape n° 2.

C'est tout ce que j'avais à dire, madame la présidente.

La présidente: Merci, monsieur Morton. Le Comité continuera maintenant à siéger à huis clos pour entendre le témoignage de l'inspecteur Wilson.

La séance se poursuit à huis clos.